
   نسبت فضای دانشگاه و دولت نهم )88-84( را چطور 
ارزیابی می کنید؟

اگر بخواهيم 2 بال براي  پيروزي آقاي احمدي نژاد در س��ال 
8۴ تصور كنيم عملاً يك بال آن دانش��جويان بودند. ايشان هيچ 
حمايت س��ازماني و تشكيلاتي نداش��ت و عمده كاري كه براي 
ايشان شد كارهاي دانشجويان اصولگرا بود كه به نظرم موفق ترين 
كارها نيز همان بود. بخش اعظمي از بچه هاي بسيج دانشجويي 
بدون آنكه بخواهند حمايت س��ازماني و دستوري انجام دهند و 
همچنين بچه هاي جامعه اسلامي دانشجويان از دكتر احمدي نژاد 
حمايت كردند و علاوه بر اين ها طلاب و... نيز نقش مهمي در اين 
ميان ايفا كردند. اين رابطه كم و بيش در سال هاي بعد از 8۴ هم 
وجود داشت و در برهه هايي همچون حضور ايشان در دانشگاه ها، 
در موضوعي مثل موس��ويان، دانش��گاه آزاد و... بدنه دانشجويان 
مسلمان همواره از پش��تيبانان اصلي و اثرگذار حمايت از دولت 
ايشان بودند و اين فضا كم و بيش تا سال 88 ادامه داشت تا اينكه 
فضاي انتخاباتي س��ال 88 بعد از تعطيلات نوروزي شروع شد. تا 
قبل از آن هم البته فعاليت هايي انجام مي ش��د، جريان مقابل از 
پائيز 87 در دانشگاه ها فعاليت داشت و در دانشگاه تهران روز 1۶ 
آذر 87 كه دانشجويان بسيجي تجمع كردند، يك عده كمي در 
دانش��كده فني كه حدوداً 50 -۶0 نفر مي شدند آمدند و تابلويي 
در دستش��ان بود كه روي آن »ستاد 88« نوشته شده بود. اما در 
مجموع از تعطيلات عيد بود كه صحنه انتخابات مشخص تر شد و 
بچه ها بيشتر فهميدند در كدام عرصه بايد بيايند. البته يك نكته اي 
را انكارش نبايد كرد و آن هم اينكه جريان دانشجويي اصولگرا با 
ورود موس��وي بخصوص در آن مقطع اوليه، يك ابهاماتي داشت. 
ب��ه اين معنا كه براي بعضي ها اين س��ؤال پيش آمده بود كه آيا 
مي ش��ود گفت كه موسوي يك گزينه بهتر از احمدي نژاد است؟ 
يعني ويژگي هاي مثبت احمدي نژاد را دارد ولي علاوه بر آن يك 
سري برتري هايي هم دارد، مثل اينكه موسوي هم به امام منتسب 
است و بالاخره كساني كه وي را بيشتر مي شناختند مي دانستند 
كه موسوی به شدت با هاشمي مرز بندي داشت و حتي در همان 
اوايل كه آمد حرف هايي كه مي زد يكي انتقاد به احمدي نژاد بود 
و يكي به هاش��مي و خاتمي. اما با گذشت زمان و نزديك شدن 
احزابي مثل مشاركت و مجاهدين انقلاب و همچنين افرادی مثل 
هاشمي و ... به او باعث شد كه اين برداشت منتفي شود.  استنباط 
من اين اس��ت كه آنها خودشان هم حساب كرده بودند روي اين 
قضيه، يعني موسوي مي خواست بخش مهم و فعال بنده حامي 
احمدي ن��ژاد را مقداري متزلزل كند و معلوم بود كاملاً روي اين 
مس��ائل حساب كردند، كما اينكه موسوي در جلساتي نيز كه به 

شهرستانها مي رفت، چند جا كه عليه بس��يج شعار داده بودند، 
مي گفت: »من خودم بسيجي هستم و وقتي شما به بسيج توهين 
مي كنيد احساس مي كنم به خودم توهين شده.« اما از طرف ديگر 
وی بالاخره مي دانست كه به رأي اصلاح طلبان و تندروها هم نياز 
دارد لذا طی ديدارهايي كه در عيد با مشاركت و مجاهدين انقلاب 
داشت به آنها گفته بود: »ما 90 درصد مواضعمان با هم يكي است 
ولي لازم نيست باهم عكس دونفره بگيريم.« و منظورش هم اين 
بود كه شما براي من كار بكنيد ولي به من نچسبيد. اما معتقدم 
وي هرچقدر جلو رفت، متوجه شد كه از سوي قاطبه اصولگرايان 
و مذهبي ها جواب مثبتي نگرفته لذا بيشتر به آنها متمايل شد و 
بعد هم كه تا انتهاي مس��ير را با آنها رفت. لذا ميرحسين از يك 
مرحله اي به بعد غرق در توهم ش��د، آنهايي كه او را مي شناسند 
خيلي بر اين قضيه تأكيد مي كنند، بالاخره وی حدود 20 سال بود 
كه در فضا نبود و يك سري مسائلي را وقتي ديد نتوانست هضم 
كند، مثلاً مي گفتند به شهرس��تانها كه مي رفت و از او استقبال 
مي شد، خيلي به نظرش مي آمد و  هنگامی كه در اين باره صحبت 
مي كرد بطور غيرطبيعي مش��غول وصف استقبال هوادارانش در 
شهرستانها مي شده است. همچنين واقعيت ديگري نيز وجود دارد 
و آن هم اينكه ستاد شخصی موسوي از همه جهات ضعيف بود. 
يعني اگر موسوي به اتكاي همان حلقه اطراف خودش مثل فاتح 
و بهشتي مي خواست پيش برود چه بسا همين 13 ميليون رأي 
را هم نداشت. يكي از وبلاگ نويس هاي مشهور حامي خاتمی كه 
البته بعداً از موسوی هم حمايت كرد، در روزهاي اول بعد از عيد، 
انتقادات تندي به فات��ح و... كرد مبني بر اينكه اينها نمي توانند 
آدم جذب بكنند و حتي اگر بخواهيم كمكشان هم كنيم طوري 

برخورد مي كنند انگار يك چيزي طلبكارند! 
   در انتخاب�ات 88 کاندیداي اصلاح طلبان موس�وي و 
کروبي بودند که به طور طبیعي از همان ابتدا آراي موسوي 
ب�ا کروب�ي قابل قیاس نب�ود و مي توان گف�ت آنها با یک 
کاندیداي قوي به صحنه آمدند. اما در انتخابات س�ال 84 
اینطور نبود. فارغ از مهرعلیزاده، کروبي و هاشمي و معین 
آرای نزدی�ک به هم آوردن�د و تکثر در میان کاندیداهاي 
اصلاحات روش�ن بود. آیا در آن برهه در دانشگاه نیز این 

تکثر خود را نشان مي داد؟
فض��اي دور اول انتخابات 8۴ فضاي خاصي بود، از اين جهت 
كه فضا به طور نس��بي داغ هم ش��ده بود ولي نه به اندازه 88. در 
آن سال چند تا نكته وجود داشت. يكي اينكه دفتر تحكيم طيف 
علامه كه آن موقع هم به مراتب نفوذش در دانشگاه از الان بيشتر 
بود، رسماً گفتمانش تحريم بود. يعني رسماً بحثش اين بود كه ما 

در انتخابات شركت نمي كنيم، انجمن هاي ميانه روتر هم طرفدار 
معين بودند لذا دور اول در انتخابات س��ال 8۴ بس��ياري هم كه 
در ستاد آقاي هاشمي بودند بيشتر به زور پول رفته بودند و من 
حتي از دو طرف مي شناسم كساني را كه به خاطر مسائل مالي 
و احتياجاتي كه داش��تند براي آقاي هاشمي كار مي كردند ولي 

فضاي غالب دانشگاه سه ضلعي تحريم، معين و احمدي نژاد بود.
   قالیباف چطور؟

خير، در فضاي دانشگاهي قاليباف ارديبهشت ماه مطرح شد 
اماهيچ گاه در دانشجويان پايگاه جدي نداشت.

   به دانشگاه تهران هم آمد؟
انجمن اس��لامي دعوتش كرد و خيلي هم جلسه سنگيني 
برايش درس��ت كردند. اما جمعيت حاضر در همان برنامه نيز با 
جمعيتي كه براي احمدي نژاد به تالار چمران آمدند قابل مقايسه 
نبود. چون با حضور قاليباف ش��ايد 10 درصد صندلي هاي تالار 
چم��ران خالي بود ام��ا وقتي احمدي نژاد آم��د، در تالار به علت 
ازدحام جمعيت در سراس��ر سالن بسته ش��د و عده اي هم روي 

سن نشستند.
   فضاي جلسه چطور بود؟

بسيار سنگين. حنيف مزروعي )از عناصر ضد انقلاب در حال 
حاض��ر( به عنوان وبلاگ نويس آم��د و خطاب به قاليباف گفت 
نيروهاي تو در نيروي انتظامي مرا زده اند! خلاصه خيلي اذيتش 
كردند. قاليباف ابتدا خيلي خوشحال آمده بود و احساسش اين بود 
كه مي تواند يارگيري هم بكند، ولي خيلي خيلي اذيتش كردند. 
در قسمتي از جلسه يكي از بچه هاي انجمن گفت آقاي قاليباف 
بالاخره يك كلمه اي جواب بدهيد، اصولگراييد يا اصلاح طلب؟ و 

قاليباف نيز پس از كلي اصرار و انكار، آخرش گفت اصولگرا.
   فعالیت هاي دیگر آن برهه در دانشگاه چطور بود؟

بسيج 3 روز مانده به انتخابات 8۴ در 7-8 دانشكده دانشگاه 
تهران انتخابات نمادين برگزار كرد كه در بعضي دانشكده ها معين 
اول بود و در بعضي ها احمدي نژاد. مثلاً در دانشكده علوم اجتماعي 
معي��ن اول بود. در هنرهاي زيبا هم معي��ن اول بود. اما در فني 
احمدي نژاد اول بود. يعني در همه جا يكي اول بود، ديگري دوم. 
كما اينكه در نتايج صندوق هاي كوي هم معين اول بود و احمدي 
نژاد دوم. به هرحال پايگاه آنها دانشگاه بود و در دور دوم هم اين 
پايگاه در همان يك هفته، با اينكه فضا، فضاي امتحانات بود متمايل 
به هاشمي شد اما در انتخابات سال 88 نوع بسيج و سازماندهي 
كه توانستند بكنند موفق تر بود. يعني از دو سه ماه قبل از انتخابات 
فضايی ايجاد و بخصوص با ژست های تبليغاتی يك ماه آخر تقويت 
شد كه بيشتر توانستند به چشم بيايند، هرچند به لحاظ حضور 

فضاي طبقاتي دانشگاه ها 
عوض شده است

جنبش دانشجويي و انتخابات نهم و دهم رياست جمهوري 
در گفت وگو با سجاد صفار هرندي

انتخاب��ات نه��م و ده��م رياس��ت جمه��وري از جمله مقاطعي اس��ت كه تاري��خ جنبش دانش��جويي در اي��ران، كمتر به 
خود ديده اس��ت و حتي مش��خص نيس��ت كه آيا ش��بيه اين مقاطع طي س��ال هاي آينده تكرار خواهد ش��د يا خير؟ از 
همي��ن رو در گفت وگ��و با س��جاد صفار هرندي مس��ئول اس��بق بس��يج دانش��جويي دانش��گاه تهران كه ه��ر دوي اين 
مقاطع را از نزديك و در دانش��گاه تهران مش��اهده كرده اس��ت، به بحث گذاش��تيم و طي آن خاطرات ش��نيدني از اين 
2 انتخاب��ات را برايم��ان رواي��ت كرد، بخصوص كه نس��بت وي با وزير ارش��اد دول��ت نهم در وقوع برخ��ي از اين اتفاقات 
بي تأثير نبوده اس��ت. صفار هرندي ورودي س��ال 81 رش��ته جامعه شناس��ي دانشگاه تهران اس��ت كه در حال حاضر نيز 
در مقطع دكتراي همين رش��ته در دانش��گاه تهران به ادامه تحصيل مش��غول اس��ت. وي در س��ال 8۶ – 1385 مسئول 
واحد سياس��ي بس��يج دانش��جويي دانش��گاه تهران و 8۶ - 87 نيز مس��ئول بسيج دانش��جويي اين دانش��گاه بوده است.

قاليباف ابتدا 
خيلي خوشحال 
آمده بود و 
احساسش اين 
بود كه مي تواند 
يارگيري هم 
بكند، ولي 
خيلي خيلي 
اذيتش كردند. 
در قسمتي از 
جلسه يكي از 
بچه هاي انجمن 
گفت آقاي 
قاليباف بالاخره 
يك كلمه اي 
جواب بدهيد، 
اصولگراييد يا 
اصلًاح طلب؟ و 
قاليباف نيز پس 
از كلي اصرار 
و انكار، آخرش 
گفت اصولگرا

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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يکی از 
صحنه هاي 

زيبايي که در 
خاطرم مانده 

وقتی است که 
جمعيت مسجد 

دانشگاه در 
تقاطع ولی عصر 

و انقلاب با 
تعدادی حدود 

300-400 نفر 
از اغتشاشگران 

برخورد کرد. 
جمعيت عظيم 

چند هزار نفری 
بدون هيچ 

وسيله و سلاحی 
فقط به سمت 
آنها شروع به 
دويدن کرد! 

هيچگاه صحنه 
خنده دار متفرق 

شدن با عجله 
آنها را فراموش 

نمی کنم! 

نيروها و هواداران در بعضي تجمعات و مناظره ها مساوي بوديم و 
حتي در مناظره اي كه خود من در دانش��كده علوم با ايمان ملكا 
داشتم شايد تعداد ما بيشتر هم بود اما به نظرم در انتخابات 88 

نسبت به 8۴ بهتر توانسته بودند بسيج نيرو كنند.
   علت این امر چیس�ت؟ چرا آنها پایگاه اجتماعي شان 
حتي اگر با فاصله 7 یا 11 میلیون هم از رقیب کمتر باشد، 
در فضاي دانش�گاه با مس�اوی یا حتی بیش�تر به چشم 

می آیند؟
چند نكته من به ذهنم مي رس��د، يكي ماهيت خود دانشگاه 
است به عنوان نهاد تجدد در ايران، يعني پروژه تاريخي دانشگاه، 
مدرن س��ازي است. از همان ابتدا كه رضاشاه دانشگاه را تأسيس 
كرد همين بوده تا الان. دانشگاه علم مدرن توليد و ترويج مي كند 
و اصلاً ذهنيت مدرن مي س��ازد. البته در ايران توليد كه نمي كند 
بيش��تر ترويج و مونتاژ مي كند. حتي در سال هاي با نشاط و اوج 
جواني انقلاب، باز هم انقلاب با دانشگاه مشكل داشته است، يعني 
همان اول انقلاب هم كه همه تحت تأثير شخصيت امام بودند باز 
هم در دانشگاه زور مسلمين با ضد انقلاب يكي بوده و چه بسا آنها 
كمي هم قوي تر بودند كه اگر اينطور نبود اصلاً نياز نبود انقلاب 
فرهنگي صورت بگيرد و در اين نمي ش��ود شك كرد كه انقلاب 
فرهنگي در اصل قضيه نتوانست تغييري ايجاد كند، كارهايي شد، 
درس هايي اضافه شد ولي اصل دانشگاه همان دانشگاه مانده است. 
نهاد دانشگاه ذاتاً اينطور است و احمدي نژاد به عنوان نماينده فكر 
اصولي و آرماني انقلاب، طبيعي اس��ت كه در دانشگاه پايگاهش 
پايگاه غالب نباش��د چون ما در دانشگاه يك گفتمان متفاوت با 
جامعه داريم، لذا بچه هاي حزب اللهي كه با فضاي غالب دانشگاه 
درگيرند، مي شوند پايگاه احمدي نژاد، ولي آن شيب غالب دانشگاه 
اين طور نيست. دانشگاه يك شيبي دارد كه وقتي يك نفر در آن 
قرار مي گيرد، بطور طبيعي در جهت آن شيب سُر مي خورد، اگر 
كسي بتواند سر جايش بايستد و يا خلافش برود بايد خيلي تلاش 
كند. كما اينكه خيلي آدمها خودشان را مي سپارند به جريان ها و 
دانشگاه. نكته ديگر در مورد دانشگاه اين است كه تركيب طبقاتي 
دانش��گاه به شدت در حال تغيير اس��ت، يعني در دانشگاه بطور 
قابل توجهي بچه هاي مرفه تر وارد مي شوند و شايد يك دليلش 
همين كلاس كنكورها و مدارس خاص باش��د. من از س��ال 81 
كه وارد دانش��گاه ش��دم اين را به وضوح ديده ام. مثلاً اينكه الان 
دانشجويي با ماشين به دانشگاه بيايد مسئله عجيبي نيست ولي 
آن موقع عجيب بود. روشن است كه باز هم وقتی تركيب طبقاتی 
دانشگاه اين گونه باشد، احمدی نژادی كه پايگاه اصلی اش طبقات 
پائين و مستضعفين هستند، فضای دانشگاه را خيلی همراه خود 

نمی بيند. 
   ف�ارغ از بح�ث طبقاتي، ماهیت و  محتواي دروس�ي 
که به دانش�جویان علوم انساني ارائه مي شود، قطعاً مؤید 
حرف شماست. یعني در رشته هایي مثل جامعه شناسي، 
فلسفه، علوم سیاسي و... که به جاي اسلام از اندیشه هاي 
مارکس و هگل و ... حرف زده مي شود طبیعتاً خروجي اش 
هم مشخص اس�ت، اما در رشته هاي مهندسي و پزشکي 

چطور؟
اتفاقاً آنها هم اينطور هس��تند. كل عل��وم مدرن و كل علوم 
دانش��گاه، يك منش خاصي از خود به ج��اي مي گذارد. همين 
رشته هاي فني، همين بتون و سيمان، اينهايي كه به دانشجويان 
فني آموزش مي دهند بدون اينكه رسماً بگويند، در لابه لاي دروس 
يك چيزهاي ديگ��ري هم به طرف انتقال مي دهند. يك تصوير 
خاصی از جهان و انس��ان لابه لای همين دروس به ظاهر بيطرف 
فنی و پزشكی مستتر اس��ت. مثلاً يكي از چيزهايي كه منتقل 
مي كنند اين است كه توسعه از همه چيز مهم تر است، همه چيز 
معطوف به توسعه است. يعني همه چيز بايد با همين عقلانيت 
ابزاري غربي همنوا باشد. در واقع كل ستون فقرات مدرنيته همين 
است. يك منشي دانشگاه مي دهد به آدم ها كه انقلاب اسلامي با 
مفهوم درستش را رد مي كند لذا اين علوم فني و طبيعي و پزشكي 
جهان مدرن، از علوم انساني جدا نيست. يعني اينطور نيست كه 
بتوانيد مرزي در بين آنها بگذاريد و بگوييد اينها علوم فني است و 
فرهنگ غرب را در خود ندارد، بلكه با هم آميخته است. اصلاً علوم 

طبيعی مدرن در يك جهان بينی و تلقی فرهنگی خاصی شكل 
می گيرد. در مرتبه بعدی همان تلقی و جهان بينی اس��ت كه به 
علوم انساني شكل مي دهد. البته مسئله بعدي هم به نوعي سطح 
تحليل جامعه شناسي يا روانشناسي اجتماعي دارد و آن هم جو و 
فضاي كلي دانشگاه هاست. به اين دلايل كه گفتيم احمدي نژاد در 
دانشگاه دافعه دارد، هم به لحاظ طبقاتي و هم به لحاظ فرهنگي 
– تاريخي، يك چيز س��وم هم اضافه مي شود و آن هم اينكه در 
بعضی لايه های دانش��گاه، ضد احمدی ن��ژاد بودن تبديل به يك 
هنجار می ش��ود. از بس گفته شد نخبگان مقابل احمدي نژادند، 
بعضي براي اينكه بگويند ما هم نخبه هستيم، مي گفتند احمدي 
نژاد بد اس��ت! خيلي از وقت ها مسائل اينگونه شكل مي گيرد. در 
سطح دانشگاه هم، همه آدمها لزوماً خيلي عميق نيستند و نكته 
آخر هم برخي خصوصيات شخص آقاي احمدي نژاد است. مثلًا 

ادبيات ايشان بيشتر مردمي است.
   فضاي اردیبهشت و خرداد ماه 88 چطور بود؟

از ارديبهش��ت جلس��ات بچه ها در دانشگاه ش��روع شد و در 
دانشگاه تهران ۴-3 تا مناظره جدي داشتيم. يك مقطعي كه من 
احساس مي كنم خيلي حساس است و بايد روي آن دقت كرد، آن 
مقطع ۶-5 روز اول خرداد است كه رسماً تبليغات شروع شد، اگر 
يادتان باشد در فضاي عمومي جامعه، آنها از قبل آماده بودند و يك 
ب��اره آدم هاي خود را پمپاژ كردند در كف خيابان و بخصوص آن 
نمادهايشان رو شد كه يك فضاي رواني خيلي سنگيني درست 
كرد اما بعد كه بچه ها ريختند در خيابان، الحمدلل كار جمع شد. 
يعني اگر به واقع اين تصميم گرفته نمي شد كه بچه هاي حزب 
الله��ي بروند در خيابان و فض��ا را از آن حالت يك طرفه آنها در 
بياورند، كار بس��يار سخت مي ش��د. لذا مناظره هاي خياباني كه 

بچه ها با آنها در حضور مردم انجام مي دادند خيلي مهم بود.
   خاطره خاصي هم از آن برهه دارید؟

بله. يك نفر در ميدان ولي عصر )عج( با من صحبت مي كرد و 
مرا نمي شناخت و مدعي بود كه پسر وزير ارشاد به نام سجاد صفار 
هرندي در دانشگاه پلي تكنيك به من لگد زده و ...! تا اين را تعريف 
كرد بچه ها كلي خنديدند. بعد در همان جمع 5-۴ نفري كه ما 
آنج��ا بوديم، يكي از بچه ها به او گفت: »اگر بگوييم يكي از ما ۴ 
نفر سجاد صفار است، نظرت چيست؟« طرف چهره اش بلافاصله 
تغيير كرد و گفت: »باور كنيد قيافه اش يادم نيست!« اما يك نكته 
بسيار مهم در همين مناظرات خياباني وجود داشت و آن هم اينكه 
وقتي با بچه ها به ميدان بهارستان يا مثلاً خراسان مي رفتيم كاملًا 
تفاوت فضا را در م��ردم حس مي كرديم. يعني در جاهايي مثل 
ميدان ولي عصر واقعاً شايد آنها بيشتر بودند و ما خيلي به سؤالات 
مختلفي بايد جواب مي داديم اما در نقاط مركزي تر و جنوبي تهران 
برعكس. همراهي مردم را با خودمان به صورت پر رنگ مي ديديم 
و حتي در ميدان خراسان بود كه از قضا تعدادي از بچه هاي انجمن 
اسلامي دانشگاه تهران هم آمده بودند تا مردم را متقاعد كنند به 
موسوي رأي بدهند اما فضاي سنگيني عليه شان در بين مردم بود 
و مردم اقبالی بهشان نشان نمي دادند و بعد از مناظره هم كه فضا 
بيشتر به ضرر آنها شده بود و بسياري از افرادي را مي ديديم كه 
علي رغم چهره و ظاهرشان از دكتر احمدی نژاد حمايت مي كردند. 
اما در مجموع بحث هاي خياباني اغلب حالت اقناعی نداش��ت و 
بيش��تر معطوف به روكم كني بود! ولي بعضي موارد احس��اس 
مي كردم حداقل در خود طرف اگر نه، در چهار نفر كه بحث های 

دوطرف را می شنيدند، اثر مثبت اقناعي هم داشت. 
   در برخي مناظره هاي دانشجویي تان، هواداران موسوي 
در میان شعارهایشان توهین مي کردند. مثلاً علیه پدر شما 

شعار مي دادند. آن لحظه چه احساسي داشتید؟
چون دقيقاً مي دانس��تم اين كار را مي كنند، منتظرش بودم 
و برايم طبيعي بود و براي همين هم نه عصبي مي ش��دم نه جا 

مي خوردم.
   ب�ا توجه ب�ه حضور 7 س�اله تان در دانش�گاه تهران، 
پیش بینی ش�ما از فتنه بع�د از انتخابات و نس�بت آن با 

دانشگاه چطور بود؟ از مهرماه 88 چه تصوری داشتید؟
به نظر من فض��اي فتنه در دانش��گاه، آنطور كه پيش بيني 

مي كرديم فعال نشد و اين برای خود من خيلی عجيب بود.

ش��ايد يكي از علت هايش اين بود كه آنها در هر صورت 13 
ميليون رأي آورده بودند و جريان مقابل 25  ميليون. و اين موضوع 
در ميان دانش��جويان بخصوص ورودي هاي سال 88 نيز خود را 
نش��ان داد. گويا توازن رأی دهندگان اقليت و اكثريت در رأی به 
موس��وی و احمدی نژاد در ميان ورودی های دانش��گاه نيز ديده 
می ش��د. اين حرف درستي است و چه بسا اينكه در تابستان كه 
دانشگاه تعطيل شد و تعداد زيادي از دانشجويان به شهرستان هاي 
خودشان رفتند، بركت زيادی داشت و از نزديك ديدند كه فضاي 
غالب شهرس��تان ها با تهران و بخصوص دانشگاه متفاوت است و 
ايده تقلب در ذهن آنها بس��يار ضعيف ش��د. نكته بعد هم اينكه 
اغلب طيف معترض به نتيجه انتخابات خودشان هم مي دانستند 
كه چندان اهل هزينه دادن نيستند. بدا به حال موسوي كه فكر 
كرد اين نيروها نيروهاي انقلابي اند كه مثل نيروهاي 15 خرداد و 
17 شهريور مي آيند و برايش خون مي دهند. يعني همه حيثيت و 
همه زندگي اش را قمار كرد سر كساني كه اگر اينها آب پرتقالشان 
دير شود حاضر به ادامه مسير نيستند. تعدادي شان هم كه اهل 
هزينه بودند طرفدار موسوي نبودند، طرفدار مسعود رجوي بودند 

كه روز عاشورا آمدند و آن فضاحت را به بار آوردند.
   یکي از موانع اصلي خرابکاران در تهران در روز عاشورا، 
دانشجویان دانشگاه تهران بودند که در برابر آنها ایستادند. 

شما هم آنجا حضور داشتید؟ 
بله. روز عاشورا خيلي حيرت انگيز بود، خيلي ضربه شديدي 
داشت، به لحاظ روحي خود ما را خيلي اذيت كرد، چون واقعاً ما 
فكر مي كرديم همه چيز تمام شده است. روز عاشورا ما در مسجد 
دانشگاه تهران جهت عزاداري حضور داشتيم كه احساس كرديم 
سر و صداهايي مي آيد، وقتي آمديم بيرون، ديديم شعارهاي تندي 
مي دهند، وقتي شعارهايش��ان را شنيديم حالمان خيلي بد شد، 
خيلي عصبي رفتيم بيرون، البته خيلي يكپارچه هم نبودند، مثلًا 
100 نفر يك طرف ايستاده بودند و ۶0-50 نفر يك طرف ديگر 
ايستاده بودند. جمعيتشان در مناطق مختلف تهران پراكنده بود و 
ظاهراً سر جمع 10 هزار نفر می شدند. در ميان بچه هاي مسجد 
اخت��لاف بود كه جمعيت را راه بيندازيم بيرون يا نه، مس��ئولين 
نهاد رهبري مي گفتند اين كار را نكنيم، تا اينكه در نهايت حاج 
سعيد حداديان پشت بلندگو اعلام كرد امسال عاشوراي ما فرق 
دارد و الان باي��د به خيابان برويم و يزيديان را فراري دهيم. بعد 
از آن جمعيتي كه حدود 10 هزار نفر بودند از مس��جد دانشگاه 
خارج ش��دند، جمعيت دو شعبه ش��د، يك شعبه رفتند سمت 
ميدان فلسطين، يك ش��عبه هم رفتند سمت خيابان انقلاب و 
وليعصر )عج(، و نهايتاً همين جمعيت عزاداران مس��جد دانشگاه 
تهران منافقين را از كف خيابان ها جارو كرد. يكی از صحنه هاي 
زيباي��ي كه در خاطرم مانده وقتی اس��ت كه جمعيت مس��جد 
دانش��گاه در تقاطع ولی عصر و انقلاب با تع��دادی حدود 300-

۴00 نفر از اغتشاشگران برخورد كرد. جمعيت عظيم چند هزار 
نفری بدون هيچ وس��يله و سلاحی فقط به سمت آنها شروع به 
دويدن كرد! هيچگاه صحنه خنده دار متفرق ش��دن با عجله آنها 
را فرام��وش نمی كنم! جالب اين اس��ت كه در جمعيت ما تعداد 
معتنابه��ی زنان بچه به بغل و حتی خانمها و آقايان س��الخورده 
هم وجود داش��ت. من دائم فكر می كردم ك��ه اگر خدای ناكرده 
جايی درگيری مستقيم پيش بيايد چه می شود؟ ولی اصلاً كار به 
درگيری جدی نمی كشيد. آنها كافی بود اين جمعيت را ببينند 
تا سريع فرار كنند. البته در حين فرار، سنگ مي زدند و كلي هم 
سر مردم و دانشجويان را شكستند، ولي در نهايت فرار مي كردند. 
من بعداً از مقامات مسئول انتظامی و امنيتی شنيدم اگر آن روز 
حضور  هيأت دانشگاه تهران در سطح شهر نبود و پاكسازی منطقه 
انقلاب، وليعصر، حافظ، كريم خان و ... صورت نمی گرفت، كار در 

مركز شهر به سادگی جمع نمی شد.
   در پایان اگر سخن خاصي دارید بفرمایید.

فكر مي كنم در اين فتنه به طور خاص بچه هاي حزب اللهي به 
ويژه فعالان دانشجويی حزب اللهی، يك درجه بالا آمدند، يعني 
به طور محسوسي براي همه يك »آموزش ضمن خدمت« خيلي 
خوبي بود و بچه ها طي اين مدت بسيار پخته شدند. اين در كنار 

تمامی صدمات و لطمات فتنه، دستاورد بسيار ارزنده ای بود.

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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